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«Egun errazago ikusten dut 
euskararen normalizazioa 
aginte politiko bat baino» 
74 urte ditu. Euskal Herriari, euskarari eta abertzaletasunari ekarpen 

itzela egindako pertsona. Makalaldi baten ondoren, ongi dago 
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eseroso nabari zaio kamera aurre-
an. «Bi argazki eta kito!», esan dio 
argazkilariari erdi serio, erdi bro-
man. Hizketan hasi eta berehala, 
ordea, ahaztu egin zaio kamera 
bertan dela. 

Nola gogoratzen duzu zure gaz-
tetako Donostia? Nola hasi zi-
nen euskarara eta abertzaletasu-
nera hurbiltzen? 
Ni antiguatarra naiz. Nire txiki-
tako hizkuntza erdara izan zen. 
Baina nabaritzen nuen Antigua-
tik atera eta berehala, Igeldo, 
Igara eta horrelako auzoetan, 
euskaraz egiten zutela guztia. 
Esnezalea etortzen zen etxera 
egunero, eta nire ama entzuten 
nuen harekin euskaraz hizketan. 
Esnezalearekin euskaraz egiten 
zuen,baina ez nirekin. Hori txi-
kitatik nabaritu nuen, alegia, ba-
zela beste hizkuntza bat. Esango 
nuke horrek mugitu ninduela 
euskal mundura. Kontraesan ho-
ri etxean ikusi dut: aita tolosarra 
zen, eta euskaraz bazekien, bai-
na nirekin ez zuen euskaraz hitz 
egiten; ama donostiarra zen, eta 
ondo zekien euskaraz, baina ha-
la ere euskara ez dut jaso etxetik. 
Kontraesan horren ondorioz piz-
tu ziren nigan hasieran euskal-
tzaletasuna eta gero abertzaleta-
suna. 

Beraz, lehenengo euskaltzaleta-
suna, eta gero abertzaletasuna. 
Bai. Abertzaletasuna bestearen 
ondorioa izan zen; alegia, hemen 
zapalduta gaude, eta hori guztia 
berehala sumatu genuen, frankis-
mo betean ginelarik. Gogoratzen 
naiz gerra hasi baino lehenago fes-
ta batean, Antiguako plazan, iku-
rriña atera zutela. Gogoratzen naiz 
liburu batzuez, nire gurasoen aita-
ren inprentan egindako liburuez, 
kartelez... Etxean ezkutatuta iza-
ten zituzten. Gogoratzen naiz EAJ-
ren liburu batez, 1932koAberri 
Egunean egindakoaz, El libro de la 
Patria. Hori ere etxean zen ezkuta-
tua. Familiako asko ihes eginda 
zeuden, osaba txiki bar fusilatua 
Madrilen... Gogoratzen naiz nola 
sartu ziren faxistak Donostian, eta, 
egia esan, umetako esperientzia 
horiek markatu egiten dute. 
Frankismo betean, gazte talde ba-
tek sortu zenuten ETA erakundea. 
Izena zuk eman zenion. 
Hori anekdota bat da. Une hartan, 
1956an, euskaltzain urgazlea nin-
tzen. Beraz, Ekinekoen artean, 
gero ETA sortu zutenen artean, 
horrek halako autoritatea ematen 
zidan. Proposatu zidaten izen bat 
asmatzea. Bi aukera ekarri ni-
tuen: Euskadi Ta Askatasuna 
(ETA) eta Aberri Ta Askatasuna 
(ATA). Bigarren horrotaz bizkai-
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tarrek zioren barregarria izango 
zela, ahatarekin nahas zitekeela-
ko; eta beraz, Euskadi Ta Askata-
suna onartu zen. 
Euskara etxean ez, baizik eta zure 
kasa ikasi zenuen gaztetan. 
17 urte nituela, gaixotu egin nin-
tzen, eta amaren laguntzarekin 
egin nuen halako gramarika per-
tsonal bat, amari galderak egi-
nez. Galdetzen nion hau eta hura 
nola esaten zen, eta berak esan 
bezala apuntatu egiten nuen nao 
(nago), dao (dago)... Ohean 
egon nintzen bitartean egin nuen 
gramatika hura, eta sendatu nin-
tzenean, 18 urterekin, jarri nin-
tzen harremanetan euskal mun-
duarekin, eta, orduan, Zabala 
Aranaren gramatika liburua es-
kuratu nuen. Gero, Arrigarai-
Ataunen gramatikarekin ere ari-
tu nintzen. Orduan, Iñaki Zume-
ta izan zen nire lehen irakaslea. 
Geroztik gurasoekin hitz egingo 
zenuen maiz horretaz. Zer dela 
eta ez zizuten euskara irakatsi? 
Ama eta aita Donostiako burgesia 
txikiko jendea zen. Egoera diglosi-
koa zen. Nire amak ez zuen pro-
blemarik esne-saltzailearekin edo 
baserritarrekin euskaraz hitz egi-
teko, baina guri... Euskara ez zen 
guri hitz egitekoa. Gainera, faxis-
morik gogorrenaren garaia zen, 
eta hori bizi izan genuen etxean. 
Gazte ezagutu zenuen kartzela, 
ezta? 

Bai, 1950ean, 20 urterekin, Mar-
tutene inauguratu berria zelarik. 
Kartzelan izan nuen aukera eus-
kara praktikatzeko, kide guztiak 
euskaldunak baitziren. Erori zen 
kostaldeko jende pila, eta denek 
euskaraz egiten zuten. Lehen bar-
netegia kartzela izan zen niretzat. 
Euskara batuaren eztabaida eto-
rri zen gero. Nola oroitzen duzu? 
Horretan eragin handia izan zuen 
niregan Federico Krutwigek. Hark 
betidanik zioen hizkuntza batua 
behar zela hemen, eta hark zioen, 
gainera, euskara hori egina zego-
ela, Leizarragaren euskara zela. 
Baina eztabaidetan ateratzen zen 
beti Leizarraga XVI. mendeko 
idazlea zela eta itxura arkaiko ba-
teko hizkuntza erabiltzen zuela. 
Hark uste zuen zerbait sakratua 
egin behar zela, testamentua 
idazteko, euskara sakralizatu ba-
tekin. Nik Krutwigi esaten nion ez 
zela posible hizkuntza horrekin 
ezer egitea. Guri askoz errealista-
goa iruditzen zitzaigun Azkueren 
plana, gipuzkera osatua deitzen 
zuena. Gero bizkaitarrak zeuden, 
bizkaiera hartu behar zela esanez, 
eta hor EAJk jartzen zuen indarra. 
Hiru joera horiek zeuden. Euskal-
tzaindiak ez zuen ezer egiten horri 
buruz; beste estratosfera batean 
bizi ziren. Horrekin kezkatuta, gu 
geunden batez ere. Azkenean, 
kostata, lortu genuen Euskal-
tzaindia inplikatzea, eta 1968ko 
kongresuan onartu zuten plana. 
Baina gu askoz ere lehenago ha-
siak ginen lanean, 1956an, 
1964an Baionan eta beste. 
Hiltzetik gertu sumatzen zenu-
ten euskara, ezta? 

Beharbada gazteak ginelako, 
nahiz eta ezer esperantzagarririk 
ez ikusi, gogor egin genuen aurre-
ra, ETArekin bezala. Alegia, nahi 
eta nahi ez egin behar zen, dena 
aurkakoa iruditu arren. Nik uste 
dut gaztetasunak bultzatu gintue-
la batetik, eta beste biderik ez 
ikusteak bestetik. Izan ere, beste 
biderik ez zen ikusten. Jendeak ez 
zuen ezer jakin nahi, urdailduta 
zegoen. ETA sortu zen, behar bat 
zegoelako sakonean, baina azale-
an ez zegoen ezer. 
Izugarrizko lana egin duzu urtee-
tan euskararen alde. Baina ez zai-
tuzte sekula egin euskaltzain oso. 
Geratzen zaizu minen bat? 
Ez dut ezer esatekorik horri bu-
ruz, hain da kontu nabarmena. 
Eta orain erabakiko balute euskal-
tzain oso egitea, onartuko zenuke? 
Ez. 

Izatez eta lanbidez ingeniaria 
zara. Jardun zara lan horretan? 
Bai, bestaldetik hona etorri nin-
tzen arte, 1977ra arte, bizi izan 
nintzen ingeniari gisa. Hemen utzi 
nion ingeniari gisa lan egiteari. 16 
urte pasatu nituen ingeniari gisa 
lanean, eta aurretik ere denbora 
gehiago. Nire soldata hortik esku-
ratzen nuen. Ez da kasualitatea nik 
soziolinguistika matematikoa egi-
tea. Ni ez naiz matematikalaria 
inondik ere, baina bizi guztia pasa-
tu izan dut kalkuluak egiten. Belgi-
kan, adibidez, zentral nuklearre-
tan ikusten diren dorreak kalkula-
tzen makina bat denbora egin 
nuen. 

Betidanik izan duzu euskararen 
etorkizunarekiko kezka bizia. Kal-
kuluak ateratzen hasita, bizitza lu-
zea ikusten al diozu? 
Uste dut baietz. Euskaldunok, oro 
har, dezente erabiltzen dute eus-
kara euren artean, erdaldun ele-
bakarrek ezinezko bihurtzen ez 
dutenean. Nik une honetan erra-
zago ikusten dut euskararen nor-
malizazioa aginte politiko bat bai-
no, ikusita Madrilen nola dauden 
eguna ematen Francoren garaian 
bezala. Hemen afera politikoa oso 
zaila dago, Espainian faxismora-
ko joera dutelako. Ikusi beharko 
da zer gertatzen den orain Katalu-
niarekin eta, baina... 
Duela gutxi hauteskundeak izan 
ziren Hego Euskal Herrian. Bat 
baino gehiago harrituko zen zure 
izena Aralarren zerrendetan 
ikusita. 

Bai, badakit. Baina uste dut he-
men Europan bizi garela, eta, gus-
tatu ala ez, hor ditugula Bush, 
Blair, Aznar, Berlusconi, Sha-
ron... Testuinguru guztiz txarra 
dugu. Estatu hauek borroka ar-
matua, oso gogorra ez bada 
behintzat, erraz irensten dute. 
Eta, gainera, argudio bat bihur-
tzen da beraientzat. ETAk azke-
naldian darabilen borroka aitza-
kia hutsa bihurtu da estatuaren-
tzat. Ez da beti horrela izan, 
Carrero Blancoren aurkako ekin-
tzaren garaian, estatuarentzat hil 
edo biziko afera zen. Orain, aldiz, 
ez. Zergatik erabaki du IRAk bu-
katzea? Gaur egun estatuek du-

«ETAk arazo gehiago 
sortzen ditu 
konpontzen dituenak 
baino, eta irtenbidea 
su-etena da» 

«Egoera diglosikoa 
bizi genuen etxean; 
amak euskaraz egiten 
zuen esnezalearekin, 
baina ez gurekin» 

«Ez dut zeresanik 
Euskaltzaindiari 
buruz, baina orain ez 
nuke onartuko 
euskaltzain oso egitea» 

«Ibarretxeren Planak 
ez du irtenbiderik, ez 
bada guri botoak 
kendu eta EAJ 
gizentzeko» 
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Liburu bat. 
Asko aipatuko nituzke. 
Herri bat. 
Euskal Herria. 
Ilusio bat. 
Euskal Herria beste fase 
batean sartzea. 
Damuren bat. 
Gauza batzuk garaiz ez 
esaten ausartu izana. 
Politikari bat. 
Telesforo Monzon. 
Euskara. 
Gure herriaren izana, fun-
tsa. 
ETA. 
Inperialismoari aurre egi-
ten eta mistika abertzalea 
pizten izugarri lagundu 
duen mugimendua. 
Aralar. 
Ezker abertzalea aldatu be-
harraren sintoma. 
Batasuna. 
Ezker abertzale zibilaren 
jatorria. 

ten indarra hain da handia, ezen 
berdin zaien dena. Eta borrokak 
izan behar du edo txetxeniarrek 
egiten duten bezalakoxea atenta-
tu suizidekin eta — eta ez dut uste 
horretarako girorik dagoenik—, 
edo bestela, onena geratzea da. 
Zer dela-eta sartu nintzen Arala-
rren? Batez ere horregatik. Arala-
rren ikusi nituen Iñaki Aldekoa, 
Patxi Zabaleta, eta nire kide diren 
guztiek ikusten dutela ETAk pro-
blema gehiago ekartzen dizkigula 
konpontzen dituenak baino, eta 
irtenbidea su-etena dela. 
Hala ere, horrek Batasuna kinka 
zailean jartzen du, ematen baitu 
Batasunak ETA sostengatzen 
duela. 

Badirudi kontraesanean dagoela 
azkenaldian Permach, Otegi eta 
hauek esaten ari direna eta ETAk 
ateratako azken agiria. ETAk dio 
egurra eta egurra ematen segitu 
behar dela, baina orain arteko egu-
rra kilimak dira Estatuarentzat. 
Guri ezinezko egiten digu edozein 
konponbide. Batasunak zer pen-
tsatzen duen? Ez dakit zer pentsa-
tzen duen. ETA oso inportantea 
izan da herri honen historian, eta 
etakideek merezimendu osoa me-
rezi dute. Intelektual ospetsu ba-
tek esaten zuen XX. mendean Eus-
kal Herrian gertatutako fenome-
norik inportanteena ETA izan de-
la. Eta ETA gure herritik sortu da, 
gazteen arterik preseski. 
Gaur egun, badirudi Batasunaren 
eta Aralarren arteko harremanak 
oso kaxkarrak direla. Nola bizi 
duzu Batasunak leporatzen dio-
nean Aralarri azken hauteskunde-
etako hautetsiak lapurtzea? 
Lehengoan Iruñean han ziren Ba-
tasuneko gazte batzuk, lapurrak 
zioen pankartarekin. Ez dakit, 
iruditzen zait oso tristea dela ho-
rrela ibiltzea gure artean. Ni ez 
naiz Aralarren sartu traizio bat 
egiteko. Momentu honetan irudi-
tzen zait akordio politiko bat egin 
beharko litzatekeela abertzaleen 
artean, eta, orduan, ETAk nahi eta 
nahi ez kontuan hartuko du. Nire-
tzat oso adierazgarria da Peixotok 
esatea ETAk kontuan hartu behar-
ko lukeela su-etenaren alde dago-
en aldarria. Ez dut duda egiten he-
men dagoen arazoa politikoa 
dela, eta akordio politiko baten bi-
dez konpondu behar dela. Hori 
Batasuna gabe ezin da konpondu. 
Nola atera daiteke ataka honetatik? 
Izan dadila behingoz akordio na-
zional bat, abertzale guztiok 
onartzeko modukoa. Eta, hor, ez-
ker abertzaleak sartu behar du 
nahitaez, ezker abertzale osoak. 
Mahai gainean dagoen eztabaida-
gune nagusia Ibarretxeren Plana 
da. Nola ikusten duzu? 
Ibarretxeren Plana ez da nire pla-
na. Nire plana izango litzateke au-
todeterminazioa, lurraldetasu-
na... Ibarretxeren Plana ez da ate-
rako. Kasurik onenean, 
Espainiako Kongresuraino heldu-
ko da, eta, han, atzera botako 
dute. PP eta PSOE kontra daude, 
amorruz. Hor dagoen susmoa da 
ezker abertzaleak dioena. alegia, 

garbi dagoela plan horrek ez due-
la biderik, eta, beraz, guk egin be-
hardugula aurrera. Ezagututa 
EAJk eta EAk duten iragana, gure 
jendeak ez du sinesten. Aralarren 
ez dakit, baina Batasunan, behin-
tzat, mesfidantza osoa dago. Plan 
horrek ez du irtenbiderik, ez bada 
guri botoak kendu eta EAJ gizen-
tzeko, eta horrekin politika auto-
nomista egiten jarraitzeko. 
Aralarrek eta Batasunak ez al luke-
te bat egin behar? 
Bai, dudarik gabe. Ez dugu proble-
marik Batasunarekin, baizik eta 
ETAren borrokak segitzearekin. 
Batasunan ez dira ausartzen esa-
tera ez dela komeni; gu, aldiz, bai. 
Hori da aldea. Su-etena badago, 
berehala planteatzen da Batasu-
nak eta Aralarrek bat egitea. Nire-
tzat, behintzat, hala da. 
Ari al zara zerbait idazten? 
Hiru liburu dauzkat bidean. Bat 
amaituta dago, Santa Klara uhar-
tearen historia bat. Hori Donostia 
egunaren bezperan kaleratuko da 
segur aski. Beste liburu bat saiake-
ra liburua izango da, eta hiruga-
rrena euskal fonologia bertsola-
rien bidez, alegia, bertsolarien hiz-
kera nolakoa zen, eta eredu gisa in-
teresgarria da. Euskara batuari ku-
tsu herrikoia eman behar zaio. 
Fonologia eta esaera mailan haize 
freskoa behar du euskara batuak 
nire ustez. 

Azkenaldian euskalgintza Espai-
niako Estatuaren erasoen jomuga 
bihurtu da. 
Bai, uste dut espainiarrek guk bai-
no hobeto ikusten dutela proble-
ma non dagoen. Etsaiak nork be-
rak baino hobeto ikusten ditu gau-
zak. Espainiak badaki Euskal He-
rria euskararen herria dela edo 
bestela ez dela ezer. Hor daude 
Aragoi, Burgosko iparraldea, 
Errioxa... Horiek garai batean 
euskal herriak ziren. Gaur egun ja-
da ez. Horregatik ari dira jo eta ke 
euskalgintzaren kontra. Izan ere, 
gure nortasunari eusten ez badio-
gu, zertan ari gara? Euskal pasa-
porte bat izateko borrokan? 
Beno, hor dago Irlandaren adibi-
dea. Hizkuntza ez, baina estatua 
dute. 

Niretzat, irlandarrenganako 
errespetu guztiarekin, Irlanda ez 
da eredua. Niretzat porrot baten 
historia da lrlandarena. 
Unibertsitatean jarraitzen duzu? 
Bai, irakasle hemeritoa naiz. Ez 
dugu eskolarik ematen ez lehen 
eta ez bigarren zikloan. Hiruga-
rren zikloan ematen dugu. Nik 
une honetan doktorego ikastaro-
ak ematen ditut. Joan den urtean 
gaixo egon naiz, eta ez naiz aritu 
unibertsitatean ia, baina aurten 
asmoa dut eskolak emateko. Hiz-
kuntz eskubideei buruzko ikasta-
roa emango dut. 
Osasunez ondo zaude? 
Bai, bai, ondo nago. Nabari da 
nire jarreran bertan: prestago 
nago lan egiteko momentu hone-
tan. Duela bi urtetik zorabiatu egi-
ten nintzen, eta ez nintzen ondo 
sentitzen. Oreka galtze hori oso 
gogorra da. 




